
ACTA DE LA REUNIÓ DEL PLE DE L’AJUNTAMENT D’ARTÀ

Caràcter: extraordinari
Data: 9 de juliol de 2004
Horari: 12 hores
Lloc: sala de sessions de l’Ajuntament

Hi assisteixen:
Margalida Tous Ferrrer, regidora
Elvira Piris Quetglas, regidora
Josep Danús Rosselló, regidor
Concepció Morell Moragues, regidora
Bartolomé Palmer Sabater, regidor
José Navarro Fuster, regidor
Rafel Gili Sastre, regidor
Miquel Sebastià Moll Ferragut, regidor
Maria Antònia Sureda Martí, regidora
José Silva Jiménez, regidor
Maria Francesca Servera Pascual, regidora
Manuel Galán Massanet, regidor
Julen Adrián Gorostiza, regidor

Celia Martínez-Piñeiro de Urquiza, secretària

Desenvolupament de la sessió

1. Elecció del batle

La secretària de l’Ajuntament explica que el passat dia 1 de juliol Margalida Tous Ferrer, batlessa de 
l’Ajuntament, va presentar la renúncia al seu càrrec.

El mateix dia 1 de juliol, el Ple de l’Ajuntament es va donar per assabentat de la renúncia de la batlessa, 
segons el que estableix l’article 40.4 del ROF.

Avui es du a terme el Ple per elegir el batle.

El procediment per a l’elecció del batle ve regulat en l’article 37 del ROF i en els articles 195 i 196 de la 
Llei orgànica de règim electoral general.

En primer lloc, es forma la Mesa d’Edat, que està integrada per Josep Danús Rosselló, d’UIA, i Maria 
Antònia Sureda Martí, d’UM, regidors electes de major i menor edat, respectivament, i actua com a 
secretària d’aquesta mesa la de la corporació, Celia Martínez-Piñeiro de Urquiza.



La secretària de la Mesa d’Edat informa que poden ser candidats els regidors que encapçalen les llistes 
corresponents:

ELVIRA PIRIS QUETGLAS (UIA)
CONCEPCIÓ MORELL MORAGUES (PP)
RAFAEL GILI SATRE (UM)
JOSEP SILVA JIMÉNEZ (PSOE)
JULEN ADRIÁN GOROSTIZA (EU/EV)

Abans de procedir a la votació, la secretària de la Mesa d’Edat demana a cada un d’ells si volen 
presentar-se com a candidats a la batlia.

Així mateix, la secretària de la Mesa d’Edat diu que, si algun dels regidors que encapçalen les llistes
corresponents no vol ser candidat, ha de renunciar abans de l’elecció.

Abans de l’elecció, Elvira Piris Quetglas, d’UIA, diu que renuncia a ser candidata a la batlia.

Així mateix, la portaveu d’UIA exposa que UIA no presenta candidat en aquesta elecció de batle i 
anuncia que el seu vot serà en blanc, per coherència amb el seu electorat, ja que pensam que els nostres 
votants no veurien amb bons ulls que donàssim el vot a un candidat que no fos el nostre. Pensam que 
nosaltres hem ocupat la Batlia durant un any i que la situació de bloqueig a què va arribar l’Ajuntament, 
gràcies a la força majoritària de l’oposició, ens va obligar a la dimissió, una dimissió que no s’hagués 
produït si hi hagués hagut voluntat per pactar amb nosaltres.

A continuació, es relacionen els candidats a la batlia:

CONCEPCIÓ MORELL MORAGUES (PP)
RAFAEL GILI SASTRE (UM)

La secretària informa que la votació pot ser ordinària, nominal o secreta.

Així mateix, informa que, si un candidat obté la majoria absoluta dels vots dels regidors, és declarat 
electe. Si cap no l’obté, és proclamat batle el regidor que encapçala la llista que hagi obtingut major 
nombre de vots populars en el municipi.

En el cas que el regidor que encapçala la llista més votada renunciï a la batlia, serà proclamat batle el 
següent de la llista més votada. En el cas, que cap regidor de la llista més votada vulgui ser proclamat 
batle, es passarà a la llista següent més votada, i així successivament.

Els regidors assistents acorden, per assentiment, el sistema de votació nominal, amb el resultat següent:

Margalida Tous Ferrer vota abstenció.
Elvira Piris Quetglas vota abstenció



Josep Danús Rosselló vota abstenció.
Concepció Morell Moragues vota Concepció Morell Moragues.
Bartolomé Palmer Sabater vota Concepció Morell Moragues.
José Navarro Fuster vota Concepció Morell Moragues.
Rafael Gili Sastre vota Rafael Gili Sastre.
Miquel Sebastià Moll Ferragut vota Rafael Gili Sastre.
Maria Antònia Sureda Martí vota Rafael Gili Sastre.
José Silva Jiménez vota Rafael Gili Sastre.
Maria Francesca Servera Pascual vota Rafael Gili Sastre.
Manuel Galán Massanet vota Rafael Gili Sastre.
Julen Adrián Gorostiza vota Rafael Gili Sastre.

Una vegada realitzada la votació, la secretària informa sobre el resultat:

7 vots a favor de Rafael Gili Sastre (UM).
3 vots a favor de Concepció Morell Moragues (PP).

El candidat d’UM, Sr. Gili, ha obtingut la majoria absoluta dels vots i és declarat electe.

Per prendre possessió del seu càrrec, Rafael Gili Sastre promet l’acatament a la Constitució i a l’Estatut 
d’Autonomia de les Illes Balears, d’acord amb la fórmula establerta a l’article 1 del Decret 707/1979, i 
diu:

“Promet per la meva consciència i pel meu honor de complir fidelment les obligacions del càrrec de batle 
amb lleialtat al Rei, i de guardar i fer guardar la Constitució i l’Estatut d’Autonomia de les Illes Balears 
com a normes fonamentals de l’Estat”.

A continuació, el batle dóna la paraula a la portaveu del PP, Sra. Morell, que llegeix la seva intervenció, 
que diu, copiada literalment:

“En primer lloc, i com no pot ser d’altra manera, vull felicitar el nou batle, perquè per a qualsevol 
artanenc ser el batle d’Artà ha de ser un honor molt especial.

Felicitar-lo al mateix temps per haver pogut arribar a un acord amb dues de les altres forces polítiques 
d’aquest consistori per formar un nou pacte de majoria que doni estabilitat a un nou govern municipal.

És veritat que, al Partit Popular d’Artà, li hauria agradat encapçalar una nova majoria de govern, però, 
com que no ha estat possible arribar a cap enteniment en aquest sentit, desenvoluparem un paper 
diferent, contribuint d’altra manera a l’estabilitat del municipi.

Per això, volem anunciar que estarem, a partir d’aquest mateix moment i com fins ara, al servei de tots 
els ciutadans d’aquest municipi, fent una oposició constructiva, i donant suport a l’Equip de Govern en 
tot el que representi un benefici per al nostre poble.



També volem fer especial esment a les nostres principals reivindicacions i reclamacions al nou batle, que 
seran exigir-li:

1. L’aclariment dels comptes municipals, perquè tots sapiguem clarament com es troben.
2. Claredat i transparència en la disciplina urbanística, a fi que no hi hagi en cap cas 

tractaments preferencials.

I res més, com ja he dit abans, felicitar el nou batle i el nou Equip de Govern, i desitjar-los sort en la 
seva nova etapa.”

Finalment, el batle fa les següents declaracions:

“Artanencs i artanenques,

Desig que les meves primeres paraules com a batle siguin d’agraïment.

Agraïment a tots aquells que creguéreu que Unió Mallorquina era la millor opció per a Artà.

Agraïment a tots aquells que durant aquest darrer any, ben difícil per cert, heu tengut confiança en què 
s’arribaria a trobar una solució per a la governabilitat de nostre poble.

I agraïment a tots aquells, especialment al Partit Socialista i a Esquerra Unida-Els Verds, que aquests 
darrers dies heu fet feina perquè aquesta solució arribés.

No és el moment de mirar enrere. Artà necessita futur.

Aquesta Batlia que estrén és fruit de l’acord, del consens i d’una voluntat ferma de fer feina per Artà. La 
millor feina. En positiu.

Tots el que em coneixeu sabeu que m’agrada fer feina, que m’agrada anar amb la veritat per davant, que 
m’agrada dir les coses pel seu nom, tot això ho pos al vostre servei, artanencs i artanenques.

Amb decisió de trobar solucions, les millors solucions, per a la nostra gent. I quan dic la nostra gent no 
pens només en els que m’heu votat. No! Per a mi i per a l’Equip de Govern que encapçal, la nostra gent 
és tot el poble d’Artà i la Colònia. Tots i cadascun de vosaltres, que a partir d’ara tendreu les portes 
obertes d’un ajuntament que és de tots.

Estar acompanyat, avui i aquí, per tanta gent, familiars, amics, companys de partit, és per a mi una 
responsabilitat major. Però no us defraudaré. Estau-ne segurs.

Per tot això i més, us dic que no dubteu en cap moment de venir per la Sala i, si qualque vegada ho creis 
oportú, recordau-me aquestes paraules.



Sempre he dut Artà i Mallorca dins el cor. I creis-me, m’han ajudat a ser qui som. És just que ara els hi 
torni, des d’aquest càrrec de batle, cent vegades més d’allò que m’han donat.

Estic convençut que, amb l’ajuda de tots, ho aconseguiré.”

A continuació, la portaveu d’UIA diu les paraules següents:

“En primer lloc, vull donar la més sincera enhorabona al nou Equip de Govern, encapçalat pel batle Rafel 
Gili. La veritat és que, des d’Unió Independents d’Artà, ens preocupava que, després de la nostra 
retirada, no s’hagués pogut produir una majoria que aportàs la governabilitat necessària a l’Ajuntament 
d’Artà. Abans de renunciar a la Batlia sempre insistíem, ho vàrem fer moltes de vegades, que seria bo 
arribar a un acord amb majoria pel bé del poble, ja que la situació que s’ha donat fins ara era 
vertaderament insostenible per a les persones que estimam Artà.

A partir d’ara assumim la nova tasca que, voluntàriament, ens hem atorgat: la de vetllar pel bon govern 
del poble, la de vetllar perquè tot allò que durant vint-i-cinc anys ha construït Unió Independents d’Artà 
no es desfaci. Abans, fins despús-ahir, com aquell que diu, ens ocupàvem de moltes d’àrees de govern; 
a partir d’ara  vetllarem  per mantenir la viabilitat del projecte de poble que hem construït, un projecte
que és el mirall dels pobles dels voltants. Així, controlarem qualsevol actuació que trobem irresponsable. 
Sempre hem actuat amb responsabilitat i ho continuarem fent a partir d’ara, perquè pensam que gent que 
ara estarà en el nou Govern ha actuat, fins ara, de manera molt irresponsable i sectària. 

Dir als ciutadans que no ens hem anat a ca nostra, que som aquí, a l’Ajuntament, que estam a la seva 
disposició amb ganes, amb il·lusió, amb la mateixa estimació envers el pobles d’Artà i de la Colònia que 
sempre hem demostrat. 

Al nou Equip de Govern, oferir-los la nostra col·laboració en tot allò que hagin de menester. Ens posam 
també a la seva disposició perquè ens facin arribar tots els dubtes que els puguin sorgir. Sabem de la 
seva capacitat, més que provada, però sempre hi ha quelcom, en arribar a una nova destinació, que ens 
fuig de les mans. No voldríem, per res del món, que el nou Equip de Govern es pensàs que no volem 
col·laborar amb ells, ans el contrari. 

Enhorabona per darrera vegada i que el nostre desig d’un equip que aporti la governabilitat al municipi 
d’Artà esdevingui una realitat.

Finalment, el portaveu d’EU-EV, Sr. Adrián, llegeix la seva intervenció que, copiada literalment diu:

Després de la renúncia de la Batlessa en el darrer plenari, i la negativa del partit més votat a participar en 
un equip de govern en clau d’esquerres, el pacte que avui hem firmat UM, PSIB-PSOE i EU-EV és 
l'única possibilitat de formar un govern amb l’estabilitat imprescindible per afrontar la greu crisi
econòmica i política en què es troba l’Ajuntament d’Artà.



És una obvietat que som tres partits molts diferents, amb trajectòries recents a la Sala, que han alternat 
acords i desacords, encontres i desencontres, suports i enfrontaments. Així i tot, hem trobat un element 
comú que ens uneix: la voluntat de treure l’Ajuntament d’Artà de l’impàs i la paràlisi en què es troba i a 
què ha arribat per moltes raons. D’entre totes elles, a EU-EV sempre hem subratllat les limitacions de 
l’Equip de Govern anterior per promoure el diàleg i la transparència.

Precisament, per la mateixa composició tan diversa, per les evidents diferències entre els tres partits que 
firmam aquest pacte, UM, PSIB-PSOE i EU-EV, estam forçats a fer de la necessitat una virtut i a basar 
el nostre acord en la transparència, el diàleg i el consens . Transparència, diàleg i consens no només 
entre els 3 partits que governarem, sinó també cap a la nova oposició; perquè els partits que passam de 
l’oposició al govern, si volem mantenir la nostra credibilitat, haurem de governar practicant des del 
govern el que demanàvem des de l’oposició, sobretot en allò relatiu a l’organització municipal i als 
mecanismes de control del govern.

Estam obligats a facilitar aquests mecanismes de control, no solament a l’oposició municipal, sinó també 
als moviments socials i a tota la ciutadania en general. A tots, els demanam l’exercici  d’una crítica 
rigorosa i seriosa de la nostra acció de govern. Des d’EU-EV sempre hem afirmat que una bona 
oposició i, en general, una ciutadania crítica millora qualsevol govern, perquè és el millor estímul per a un 
governant.

L’acord que hem firmat i que hem fet públic explicita els terrenys de consens entre els tres partits. Però 
també, i aquí hi ha la novetat, posa de manifest les diferències que ens separen i que estam disposats a 
respectar, perquè són part de les senyes d’identitat de cada partit. Igualment, també s’expressa la 
voluntat de tots els signants perquè l’expressió de les diferències no sigui un obstacle per a l’acció de 
govern en tot allò en què estam d’acord, que és molt més del que ens separa, i a més hem establert tota 
una sèrie de garanties per vetlar per l’estabilitat d’un pacte que, d’avui al final d’aquesta legislatura, pugui 
treure endavant l’Ajuntament pel bé d’Artà i de la Colònia.

Som molt conscients de la dura situació econòmica de la qual partim, però estam decidits a dur el carro 
endavant i, per això, a més del nostre esforç i voluntat, necessitarem promoure la participació ciutadana i 
la complicitat de tothom, dels qui serem al govern, dels qui sereu a l’oposició, de les organitzacions i de 
les entitats d’Artà i la Colònia, i de tota la ciutadania. Necessitam el vostre suport, però també la crítica, 
perquè sabem que ambdues actuacions són necessàries i, quan s’exerceixen correctament, s’han 
d'entendre com a distintes formes de col·laboració.

El batle aixeca la sessió, de la qual, com a secretària, estenc aquesta acta.

La secretària Vist i plau
El batle


